
ACTA DE LA SESSIÓ PLENÀRIA, DE CARÀCTER ORDINÀRIA, CELEBRADA
EL DIA 30 DE MAIG DE 2024

A la Sala Antoni Vives de l'edifici polivalent de sa Tanca de la Vila de Deià, a 30 de
maig de 2024, essent les 19:00 hores, es reuneix l’Ajuntament en Ple a l’objecte de
celebrar sessió pública ordinaria, en primera convocatòria, sota la Presidència del Sr.
Batle Lluís Enric Apesteguia Ripoll, i l’assistència dels Srs. Regidors citats
prèviament en forma, que es diran a continuació: Sra. Gabriele Marianne
Poppelreuter, Sr. Josep Salas Jiménez, Sra. Maria Cristina López Martí, i el Sr. Juan
Puigserver Rullan i el Sr. Francisco Javier Salas Santos, assistits per la Secretària-
interventora interina de la Corporació: Sra. Siham Ferdi Sabir.

El senyor Batle dóna la benvinguda als regidors i regidores. Així mateix, excusa
l’absència de la Sra. Maria Henar Arribas Simón, que no ha pogut assistir el dia
d’avui.

Declarada oberta la sessió, a les 19:04 hores, es passa a tractar els assumptes inclosos
a l’ordre del dia:

1. APROVACIÓ DE L’ACTA DE LA SESSIÓ ANTERIOR

Es proposa l’aprovació de l’acta de la sessió plenària anterior, de dia 25 d’abril de
2024.

Es procedeix a la votació, i s’aprova per unanimitat dels membres presents.

ACORD:

ÚNIC.- Aprovar l’acta de la sessió plenària ordinària de dia 25 d’abril de 2024.

2. DIETES I INDEMNITZACIONS REGIDORS

El senyor Batle explica que en el Ple extraordinari d’organi�ació de legislatura,
celebrat el passat dia 5 de juliol de 2023, no es va arribar a aprovar les dietes i
indemni�acions dels regidors de la Corporació.

Així, es proposa que s’aprovin en el present Ple amb efectes de dia 5 de juliol de
2023.
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Es procedeix a la votació, que queda de la següent manera:

A favor:

- Lluís Enric Apesteguia Ripoll.
- Gabriele Marianne Poppelreuter.
- Josep Salas Jiménez.
- María Cristina López Martí.

Abstenció:

- Francisco Javier Salas Santos.
- Juan Puigserver Rullan.

ACORDS:

PRIMER.- Aprovar els imports de les dietes i indemni�acions que han de percebre
els regidors i regidores de l’Ajuntament de Deià:

• Per assistència a ple: 140€ per sessió (amb un màxim de 1.540€ anuals).

• Per comissió informativa: 36€ per sessió (amb un màxim de 396€ anuals). En cas
de celebrar-se dues comissions informatives consecutives, només computarà com a
una.

• Per reunió, assistència o activitat per delegació de la batlia: 42€ (amb un màxim
de 420€ mensuals).

SEGON.- Establir que el dret a percebre les dietes i indemni�acions de l’apartat
anterior s’aplicaran amb caràcter retroactiu, comptador des del dia 5 de juliol de 2023
fins a la finali�ació de la legislatura vigent.

TERCER.- Disposar la publicació de les esmentades quanties a la pàgina web de
l’Ajuntament d’acord amb l’establert en la normativa en matèria de transparència.

3. FESTES LOCALS 2025

El senyor Batle explica que per tal de triar els dies festius municipals, encara que un
d’ells estam d’acord en què ha de ser dia 24 de juny 2025, l’altre dia festiu local s’ha
de triar entre les opcions disponibles: 20 de gener, 21 d’abril o 7 de novembre.
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S’ha fet una enquesta entre la població per triar per majoria.

L’opció guanyadora, amb un 47% dels vots, ha estat el dia 7 de novembre.

Es procedeix a la votació, i s’aprova per unanimitat dels membres presents.

ACORDS:

PRIMER.- Aprovar els dies festius locals per a l’any 2025 del municipi de Deià, que
seran els dies 24 de juny i 7 de novembre.

SEGON.- Comunicar aquest acord a la Conselleria d’Empresa, Ocupació i Energia
de la CAIB als efectes oportuns.

TERCER.- Disposar la publicació d’aquest acord en el Butlletí Oficial de les Illes
Balears i a la pàgina web de l’Ajuntament de Deià.

4. MODIFICACIÓ DE L’ORDENANÇA PER REGULAR LA PROMOCIÓ,
VENDA I CONSUMDE BEGUDES ALCOHÒLIQUES

El senyor Batle explica que hi ha una problemàtica de renous que patim en el poble
els vespres, sobretot a l’estiu.

S’ha de combinar el dret a l’oci i el dret de descans dels veïns.

No es pot permetre l’incivisme, el consum d’alcohol a la via pública, baralles que
s’allarguen tota la nit…

Només tenim 3 policies locals, s’està mirant de contractar un quart policia, però no és
segur.

És necessari establir un horari de tancament com ho fan a altres municipis.

Propos que els mesos de juny, juliol, agost i setembre han de tancar a les 23:30 hores i
els bars amb llicència d’activitat musical han de tancar a les 00:30 hores.

També s’ha tingut en compte la possibilitat d’exonerar d’aquest límits horaris en
determinades circumstàncies (festes populars,...).
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També s’han inclòs les corresponents sancions per incompliment (van de 1.000€ a
10.000€).

Francisco Javier Salas: Afagiria també el mes de maig. [s’aprova incloure aquesta
modificació en el projecte de l’Ordenança]. A l’article 9 de l’Ordenança diu: “Els titulars
han de justificar haver participat en un curs sobre la dispensació responsable de
begudes alcohòliques…”. M’ha cridat l'atenció que es demani un curs per això…

Batle: Nosaltres hem ofert aquest curs dues vegades.

Francisco Javier Salas: L’article 20 parla d’horaris, crec que s’hauria d’incloure un
horari d’obertura. Mirant pel descans dels seus treballadors, que hagin de passar 8
hores entre el tancament i l’obertura. [s’aprova incloure aquesta modificació en el projecte
de l’Ordenança]
Després, sobre l’exoneració per festes populars són 4 dies, per any? per mes?

Batle: Són 4 dies per any. [s’aprova incloure aquesta modificació en el projecte de
l’Ordenança].

Francisco Javier Salas: Sobre les hores extres dels policies, tenim una pregunta al
respecte. Hi ha unes hores extres que se paguen per fer “seguretat privada” a un bar
concret. És molt injust pels deianencs pagar això.

Juan Ripoll: Els bars han de posar una persona que controli que la gent no surti del
local amb begudes alcohòliques.

Batle: Mirarem de repercutir la despesa als bars que provoquen que els policies
hagin de fer hores extres.
Així mateix, estam mirant de fer un conveni amb l’ATIB per fer més fàcil el
cobrament de les sancions (inclourem totes les ordenances).

Gabriele Marianne: Els bars, dins la seva part de l’acera, haurien de deixar-lo net,
perquè al matí següent tot queda ple de botelles,... i també suposa un extra de feina
pel personal de neteja.

Es procedeix a la votació, i s’aprova per unanimitat dels membres presents.
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ACORDS:

PRIMER. Aprovar provisionalment la modificació de l’Ordenança de mesures per
regular la promoció, venda i consum de begudes alcohòliques en els termes del
projecte que s'annexa en l'expedient.

SEGON. Exposar al públic l'anterior Acord mitjançant anunci que s'inserirà en el
tauler d'anuncis municipal durant el termini de trenta dies hàbils, a comptar des del
següent al de publicació d'aquest anunci en el Butlletí Oficial de les Illes Balears, dins
del qual els interessats podran examinar l'expedient i presentar les al·legacions que
estimin oportunes.

Així mateix, estarà a la disposició dels interessats a la seu electrònica d'aquest
Ajuntament [h�p://ajdeia.sedelectronica.es].

TERCER. Considerar, en el cas que no es presentessin reclamacions a l'expedient, en
el termini anteriorment indicat, que l'Acord és definitiu, sobre la base de l'article 17.3
del Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, aprovat per Reial decret
Legislatiu 2/2004, de 5 de març.

QUART. Facultar al Sr. Alcalde-President per subscriure els documents relacionats
amb aquest assumpte.

5. RECONEIXEMENT EXTRAJUDICIAL DE CRÈDIT

La senyora Maria Cristina López surt de la sala de Plens.

El Batle explica que es proposa aprovar les factures ordinàries de l’Ajuntament.

Es procedeix a la votació, que queda de la següent manera:

A favor:

- Lluís Enric Apesteguia Ripoll.
- Gabriele Marianne Poppelreuter.
- Josep Salas Jiménez.
- María Cristina López Martí.

Abstenció:
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- Francisco Javier Salas Santos.
- Juan Puigserver Rullan.

ACORDS:

PRIMER.- Aprovar el reconeixement dels crèdits expressats en l’annex de
l’expedient, sens perjudici d’exigir les responsabilitats corresponents per la
reali�ació de despeses sense partida pressupostària i sense prèvia contractació
d’acord amb la Llei 9/2017 de contractes del sector públic.

SEGON.- Ordenar el pagament dels crèdits expressats en l’annex i aplicar-los a les
partides corresponents a càrrec del Pressupost de l’exercici 2024.

TERCER.- Comunicar aquest acord al Tribunal de Comptes.

6. DONAR COMPTES DELS DECRETS DE BATLIA

El senyor Batle explica que tots els regidors tenen accés telemàtic a les Resolucions
de Batlia i que si hi ha qualque dubte ho poden manifestar.

7. TORN OBERT DE PARAULES

El senyor Francisco Javier Salas reali�a una sèrie de preguntes al Batle, que vol que
siguin contestades per escrit.

Francisco Javier Salas: hem vist una factura per a la redacció d’un pla d’actuació
d’incendis forestals, ens agradaria tenir accés a aquest Pla.

Batle: s’ha d’aprovar per Ple. De totes formes li diré a n’Henar que us ho passi.

Francisco Javier Salas: sobre les preguntes que varem fer el mes d’agost de 2022, la
contesta diu que s’ha sol·licitat als tècnics municipals mitjançant una tasca.
Sol·licitam tenir-hi accés, ja que no ho podem veure.

Batle: vos ho passaré.

Respecte del restaurant que ha estat fent obres en zona rústic protegit sense llicència,
s’ha iniciat qualque expedient?

Batle: no sóm competents, hem enviat un ofici a l’ADT.
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Francisco Javier Salas: mos agradaria tenir aquest ofici.
Com estan les obres de les pistes de tennis?

Josep Salas: hem sol·licitat la subvenció al Consell de Mallorca, el preu ha pujat un
50%. Estam a l’espera.

Francisco Javier Salas: ha entrat en temps i forma?

Batle: sí, encara que mos enviaran un requeriment perquè falten uns annexos.

Francisco Javier Salas: n’Ariel es va oferir a què, si l’Ajuntament posa el material, ell
es faria càrrec.

Josep Salas: no és viable, esperem que la subvenció mos la donin enguany.
A finals del mes de juny sortirà una subvenció d’esports bastant quantiosa. Si teniu
alguna proposta són benvingudes. El gimnàs ja el tenim bé, i acabam d’instal·lar les
màquines de calistenia. El gimnàs geriàtric l’hem descartat per falta d’espai. Si algún
ciutadà té alguna idea. Estam parlant d’una subvenció d’uns 150.000 euros.

Francisco Javier Salas: fa molts d’anys es va muntar complet un gimnàs geriàtric i no
el emplear ningú. Una opció seria posar una estació de piragüisme a Sa Cala.
Hem vist l’informe de bombers. Però, no són ells qui han de venir a comprovar els
hidrants. A Sa Cala s’han deixat un hidrant, ja que n’hi ha dos. Dels 5 hidrants,
només una està correcte. He vist que s’ha enviat a GESBA, però per això hi ha
empreses especiali�ades, tampoc és competència de GESBA.

Francisco Javier Salas: del passat Ple a avui s’han produït dues dimissions de
personal de l’Ajuntament, justament dos funcionaris del poble. No queda ningú a
l’Ajuntament que sigui del poble, els que han partit es queixen de falta de tracte i es
senten desprotegits.
Sobre la barrera de la Cala, no compleix amb els requisits de distància amb la
carretera.

Batle: estam estudiant un conveni amb la Delegació de Govern perquè els policies
puguin multar.

Francisco Javier Salas: sobre la declaració prèvia d’obres al carrer Ramón Llull, la
Policia es va plantar allà el dia 22, però abans van entrar un registre amb els
pressuposts. Si és casualitat o no, és fei.
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Juan Puigserver: sobre el camí de Sa Torre de Sa Pedrissa que tenim en marxa, hem
rebut queixes perquè els propietaris només deixen estar 15 minuts i dificulten
l’entrada al camí. Sembla, segons el testimoni d’alguns veinats que han intentat
passar, que posen sons de cans enrabiats per espantar a la gent que intenta passar
pel camí.
Demanam que es faci una averiguació del que ha passat, que s’obri un expedient per
estudiar aquests fets.
Després, sobre les plaques de Sa Cala, hem vist que falten plaques, que hi eren i ara
no hi són.

Francisco Javier Salas: mos agradaria saber quina empresa va executar aquestes
plaques. Arrel d’això, hem vist que l’enginyer ha cobrat 46.000€ per la feina de
projectes que ha fet. Hi ha un informe d’intervenció sobre la seva mala feina feta. A
aquest senyor se li exigiran aquests diners o quedarà així?

Batle: l’enginyer es varem rescindir, amb informe d’intervenció, però la decisió va ser
meva. Aquest enginyer va fer altres feines a part de projectes (subvencions
PAESC…). Se demanarà un informe a intervenció sobre les responsabilitats que es
poden exigir.

Gabriele Marianne: el viento arrancó algunas placas, pedí a los de mantenimiento
que lo desmontaran para que no se los lleven. Referente a conectarlo al alumbrado
público, lo tenemos presupuestado para ponerlo en marcha. De las placas de
s’Empeltada, eso es anterior, está todo preparado para tramitar el autoconsumo
compartido, que va lento.

Juan Puigserver: tenéis el permiso?

Gabriele Marianne: lo estamos tramitando.

Francisco Javier Salas: sobre la denúncia que ha registrat a l’Ajuntament na Gabi,
donar-li les gràcies per fer-mos sa feina…
Finalment, volia fer un prec: replantejau-vos com duis l’Ajuntament. Aquesta
vegada hem votat tot a favor. Batle, tu dus una carrera política brillant per ses xarxes
socials, però no te tenim per aquí. No val dir que no tens temps, perquè per publicar
tweets, sí tenim temps. Dues baixes de gent des poble…
Demanam agilitat. Es un prec.
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Juan Puigserver: m'hagués agradat haver fet més feina. Molta documentació no m’ha
arribat mai. Present la meva dimissió com a gestor energètic de l’ajuntament. [surt de
la sala de Plens].

No havent més preguntes ni precs, s’aixeca la sessió essent les 20:10 hores.

La secretària Vist i Plau
El President del Ple,

Siham Ferdi Sabir Lluís Enric Apesteguia Ripoll
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